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Január elsejétől változott a közigaz-
gatás, újraéledt a járási rendszer, meg-
változott a helyi önkormányzatok fel-
adat- és hatásköre, szétváltak az önkor-
mányzati igazgatási és az államigazga-
tási ügyek. A kétezer lélekszám alatti 
kistelepülések januártól nem tarthatnak 
fenn önálló polgármesteri hivatalt, szá-
mos ügyet a járási hivatalok intéznek 
ezután. Megváltozott az önkormány-
zatok finanszírozása is.

A lakosságot érintő változásokról 
Morgós István polgármestert kérdez-
tük.

– Hogyan változtak az önkormányzat 
kötelező és önként vállalt feladatai az 
új önkormányzati törvény tükrében?

– Mindenki előtt világos, hogy az 
óvodánk a sárvári Vármelléki Óvoda 
tagóvodájaként működik, tehát 6 éve, 
amikor létrehoztuk Sárvárral az okta-
tási társulást, kötelező feladataink egy 
részét megoldottuk. A mi életünkben a 
legnagyobb változást a Sárvári Kistérsé-
gi Társulás állami támogatásának meg-

szűnése jelenti, mert ezen keresztül ju-
tottunk hozzá olyan pénzekhez, amiből 
egy kicsi pluszt tudtunk előteremteni. 
Gondolok itt a rendezvények támogatá-
sára, vagy éppen a könyvtári finanszíro-
zásokra, ez a segítség sajnos megszűnik.

Feladatok kerültek át az önkormány-
zattól a járási hivatalba, de ez a sitke-
ieket annyira nem fogja érinteni. Most 
is azt a véleményt osztom, hogy ami-
kor megalakultak az önkormányzatok 

1990-ben, nagyon helyesen döntöttünk, 
hogy Sárvárhoz csatlakoztunk. Az élet 
bizonyította is, hogy előbb-utóbb ez a 
központosítás létrejön.

Nagy vonalakban néhány feladat, 
amelyek átkerültek a járáshoz: kom-
munális igazgatás, idegenrendészet, 
okmányiroda, szabálysértési hatáskö-
rök, közfoglalkoztatással kapcsolatos 
feladatok, honvédelmi és védelmi igaz-
gatási feladatok. Nagyon lényeges az 
oktatással kapcsolatos feladatok áthe-
lyezése – esetünkben felmerültek olyan 

(Folytatás a 2. oldalon)

Az önkormányzat járási ügygondnokot nem kért, de a hivatalban ezután is eligazítást 
kapnak az ügyfelek
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(Folytatás az 1. oldalról)
kérdések, hogy ki finanszírozza a jövőben az iskolabuszt, valamint 
az óvodai logopédust. Ami még szintén érinti a sitkeieket, azok a 
szociális ellátással kapcsolatos feladatok: a normatív ápolási díj, az 
időskorúak járadékának megállapítása, a közgyógyellátásra és az 
egészségügyi szolgáltatásra való jogosultság megállapítása átkerült 
a járáshoz. Ezeknek a működése, ha lassan is, de biztosított. Remél-
jük, hogy előbb-utóbb be fog állni a rendszer.

Bárkinek bármilyen problémája van, továbbra is bejöhet a hivatal-
ba, és segítünk eligazodni azon, melyik ügy hova tartozik, ki foglal-
kozik vele.

– Változott-e az ügyfélfogadás rendje? Lesz-e Sitkén járási ügy-
gondnok a Járási Hivatalhoz átkerült ügyek helyi intézésére?

– Én mindig azt mondom, a mi életünket olyan nagyban a változás 
nem érinti. Az ügyfélfogadási idő is ugyanúgy marad, mint eddig. Já-
rási ügygondnokot sem kértünk, mert nekünk ez nem volt létkérdés. 

– A kistérségi társulások a csatlakozó önkormányzatok által fenn-
tartva működhetnek tovább. Hogy alakul a Sárvári Kistérségi Tár-
sulás jövője?

– Abban a szerencsés helyzetben vagyunk, hogy olyan egyet-
értés van a sárvári kistérségen belül a 32 település között, hogy 
mindenki megszavazta a további működést, így fenntartjuk a tár-
sulást. Ez nagyban függött a két városon, Sárváron és Répcela-
kon, de szerencsére mindkét városnak pozitív volt a hozzáállása. 
Számtalan olyan dolog van, ami miatt - én úgy érzem -, a társu-
lásra szükség van.

– Az óvoda fenntartása továbbra is helyi teendő maradt, az iskolá-
kat az állam vette át. Működik-e tovább a Sárvárral kötött óvodára 
és iskolára vonatkozó intézményfenntartó társulás?

– Továbbra is fennmarad a társulás, csak annyi a különbség, hogy 
most a normatívákat nem a kistérség fogja átadni, hanem a járástól 
kapjuk majd meg.

– Érinti-e Sitkét az állami adósságrendezés, vagy megmarad a 
szennyvízcsatorna-hálózat kiépítésére felvett hitel?

– Igen, megmaradt, mert a hitelt nem az önkormányzat vette fel, 
hanem a Viziközmű Társulás, viszont azt tudni kell, hogy emögött 
is az önkormányzat áll. Köszönhetően azonban a lakosságnak, finan-
szírozni tudjuk a hitelt, több mint felét már vissza tudtuk törleszteni.

Én nem akarok megbántani senkit sem, de van egy olyan érzésem, 
hogy az adósságátvállalásnak rossz üzenete volt a kormány részéről, 
mert nem azokat az önkormányzatokat „dicsérte meg”, akik rende-
sen gazdálkodtak, hanem inkább azokon segített, akik nem felelős-
ségteljesen gazdálkodtak.

– Megváltozott az önkormányzatok finanszírozása. Hogyan alakul 
a 2013. évi költségvetés?

– Pontos számokat még nem tudok mondani, egyelőre csak keret-
számok vannak, de azt lehet tudni, hogy nagyon lecsökkentek a tá-
mogatásaink. Éppen most szembesült minden polgármester azzal, 
hogy mínuszosak lesznek a költségvetések. Ugyanakkor mínuszos 
költségvetést nem tervezhet senki sem, tehát most még megy a sak-
kozás, hogy hogyan és miből lehet finanszírozni a feladatellátást. Sit-
kének megint helyzeti előnye van, mert van tartalékunk, ennek terhé-
re tudunk tervezni. Ezzel most sajnos nem lehet dicsekedni, mert az 
élet bebizonyította, hogy éppen azok az önkormányzatok jártak jól, 
akik nem felelősséggel gazdálkodtak. Visszatérve a költségvetésre, 
olyan nagy bajunk mégsem lesz, mert tartalékaink vannak, csak nem 
gondoltam, hogy magára a működésre éljük fel ezeket.

– Változtak-e az önkormányzat 2013. évi célkitűzései a négy éves 
ciklusprogramban megfogalmazottakhoz viszonyítva?

– A keserűség mellett azért továbbra is optimista vagyok. Bízom 
abban az ígéretben, hogy azoknak az önkormányzatoknak, amelyek 
nem kaptak adósságrendezési támogatást, majd külön írnak ki pá-
lyázatokat. Büszkén mondhatom, hogy a 4 évre kitűzött célok nagy 
részét már tudtuk teljesíteni, tehát a terveinket nem befolyásolják a 
változtatások.

– Polgármester Úr! Hogyan összegezné a változások várható pozi-
tív és negatív hatásait?

– Azt szokták mondani, hogy minden kezdet nehéz. Én úgy vélem, 
még egy-két hónap kell, és mindenkinek kirajzolódik a feladata, utá-
na beáll a rend. Egy reform mindenképpen ráfért az önkormányzat-
okra, csak lehet, hogy nem ilyen gyorsan kellett volna végrehajtani.

Annak örülnék, ha a lakosság még szélesebb körben összefogna. Ne-
kem a meglátásom a jelen helyzetben az, hogy nincs más kiút, csak ha 
összefogunk és kitartunk egymás mellett. Csak így van esélyünk, hogy 
továbbra is úgy fejlődjünk, mint ahogy az elmúlt 6 évben.

Czupor Szilvia

2012. évi népesedési adatok
Születések: Németh Szabolcs és Molnár Csilla fia Németh Bottyán 

Hunor, Kálmán Béla és Kalauz Erika leánya Kálmán Izabella, Nagy 
Imre és Pásztor Beatrix fia Nagy Ármin, Kutasy György és Csizma-
dia Éva fia Kutasy Kornél, Mórocz László és Vass Boglárka  leánya 
Mórocz Lolita, Gaál Kristóf és Péntek Erika fia Gaál Teobald,  Ba-
kos Tamás és Garzuly Éva fia Bakos Áron Olivér,  Árvai Gábor és 
Magyar Georgina fia Árvai Bence, Kiss Balázs és Csahók Melinda 
fia Kiss Bendegúz.

Halálesetek: Asbóth Béla Sándor, Horváth Gergely. Nagy István, 
Nagy Istvánné sz. Kiss Emília, Nunkovics József, Orbán Imre Já-
nos, Patyi Miklós,

Sitkén kötött házasság:
Hajós László és Kovács Hedvig, Horváth János és Simon 

Szimonetta, Gróf Bálint és Farkas Ramóna, Szabó János Attila és 
Vass Gabriella,.

Sárváron házasodott sitkei lakosok:
Varga Viktor és Gaál Mónika Vivien. 

Sitke lakónépességének száma:      /forrás: KSH adatbankja/
1990.                 720 fő
2012.                  640 fő                                  

Az önkormányzat 2013. évi célkitűzései és 
megváltozott feladatai a bevezetett közigazgatási reform kapcsán

Csak összefogással van esély a falu
továbbfejlesztésére
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Sitke község Önkormányzati Képviselő-testülete 2012 de-
cemberében a rendes ülés mellett két rendkívüli ülést tartott. 
Több rendelet módosítására is sor került, a képviselő-testület 
többek között rendeletet alkotott az önkormányzat 2013. évi át-
meneti gazdálkodásáról, melyben felhatalmazta a polgármes-
tert, hogy az önkormányzat bevételeit a hatályos jogszabályi 
kereteken belül folytatólagosan beszedje, illetve kiadásait tel-
jesítse a 2013. évi költségvetésről szóló önkormányzati rende-
let megalkotásáig, melyet 2013. február 11-én megtartott kép-
viselő-testületi ülésen alkotott meg a képviselő-testület. Az idei 
költségvetési rendeletnek egyrészt fedezetet kell nyújtania az 
önkormányzat kötelező feladatainak hatékony, ésszerű és ta-
karékos megvalósításához, az önkormányzati vagyon fenntar-
tásához, biztosítania kell a szennyvízkezelési projekt lezárásá-
nak feltételeit, másrészt céltartalék képzésével, illetve az ön-
kormányzat meglévő megtakarításaival meg kell teremtenie a 
lehetőséget az év közben kiírásra kerülő, a község fejlődését 
szolgáló pályázatok önrészének biztosítására. A 2013. évi költ-
ségvetés 49.227 E Ft tárgyévi bevételt és 49.280 E Ft tárgy-
évi kiadást tartalmaz. Decemberi ülésen módosításra került az 
önkormányzati bérlakások lakbérének mértékéről szóló rende-
let, mely alapján havonta minden négyzetméter után 347 Ft fi-
zetendő. 2013. január 1-jétől a MÜLLEX Körmend Hulladék-
gyűjtő és Hasznosító Kft. helyett a Sárvári Zöld Pont Kft. végzi 
a települési szilárd hulladék elszállítását a következő díjszabá-
sokkal: lakossági hulladék, saját tulajdonban lévő edényzetből: 
80 literes edényzetből 294 Ft + ÁFA/ürítés; 110 és 120 lite-
res edényzetből 403 Ft + ÁFA/ürítés; 240 literes edényzetből 
759 Ft + ÁFA/ürítés; 60 literes előnyomott gyűjtőzsákból, mely 

összeg tartalmazza a zsák árát is 343 Ft + ÁFA/ürítés. A szelek-
tív hulladékgyűjtés (háztól, zsákos) díjmentes, elszállítása ha-
vonta 1 alkalommal történik. A februári ülésen döntött a kép-
viselő-testület, hogy Sárvár város Képviselő-testületével, va-
lamint Porpác község Képviselő-testületével közösen Sárvá-
ri Közös Önkormányzati Hivatal néven közös hivatalt hoz lét-
re. A Közös Hivatal szervezeti felépítése a következőképp ala-
kul március 1-től: Hatósági Iroda; Humánpolitikai Iroda; Gaz-
dasági és Városfejlesztési Iroda, azon belül a Gazdasági veze-
tő – Gazdasági Csoport és a Városfejlesztési Csoport; Belső 
ellenőr, valamint Turisztikai, idegenforgalmi referens. Az ügy-
félfogadási rendben változás nem történik. Januári ülésen ke-
rült elfogadásra az önkormányzat rendezvényterve, ami idén is 
sok színes, érdekes programmal vár minden kedves érdeklődőt.

     Marsits Judit

Önkormányzati hírek

Óvodás farsang a Művelődési Házban
Itt a farsang, áll a bál,

keringőzik a kanál,
Csárdást jár a habverő, 

bokázik a máktörő.

Dirreg, durrog a mozsár, 
táncosra vár a kosár.
A kávészem int neki, 
míg az őrlő pergeti.

Heje-huja vigalom! 
Habos fánk a jutalom

Mákos patkó, babkávé, 
értünk van a parádé.

Az idei évben is elmaradhatatlan program az óvodás farsang 
megrendezése, melynek a sitkei kultúrház adott otthont. A far-
sang délután 3 órakor kezdődött a gyermekek felvonulásával 
a színpadon. Minden gyermek egyesével elmondta, ebben az 
évben milyen jelmezbe öltözött. Az óvónők díjazták egy-egy 
éremmel a legötletesebbet, a legpirosabbat, a legszebbet, a 
legszínesebbet és így tovább. Az éremosztás során nincs ki-
vétel, mindenkit megjutalmaztak. 

Miután az összes nyertest kihirdették, a gyermekek bemutat-
ták legújabb táncukat. A táncbemutató végén először az anyu-
kák táncoltak gyermekükkel, majd az apukák, akik eleinte ki-
csit félénken vágtak neki a feladatnak. A végén azonban min-
denki lelkesen táncra perdült.

Az óvodás farsang nem múlhat el anélkül, hogy az óvónők - 
Márti néni, Timi néni és Mariann néni - elő ne adják „meséjü-
ket”. Ebben az évben a Csipkerózsika című kedvelt mese át-
dolgozására került sor. Az előadás végén az előadók jelmeze-
itől és a vicces jelenetektől mindenki nevetett. 

Miután a jelmezes felvonulás, a tánc és az előadás lezaj-
lott, következtek a versenyek: kötélhúzás, zsákon húzás. Vé-
gül, de nem utolsósorban a farsang kihagyhatatlan részeként 
a tombolahúzásra került sor. Minden évben van úgynevezett 
tuti tombola, ahol a gyermekek a saját óvodai jelükkel tom-
boláznak, mindenki nyer egységesen. A farsang egész ideje 
alatt lehet enni-inni, van szendvics, üdítő, süti. Az ebből be-
folyt összeget az óvodára fordítják, például játékokat vásárol-
nak vagy beszámítják az éves kirándulásba. 

Köszönet illet minden szülőt és segítőt, aki részt vett a far-
sang lebonyolításában.                           Vass Bernadett

A lakosság közmeghalgatáson kapott tájékoztatást
a 2012. évi feladatok teljesítéséről és a 2013. évi célkitűzésekről

Húsvét táján
Illatfelhőt kerget a szél falumba.

Tavaszt sejtet rügyfakadó fa lombja.
Üvegcsével sétálnak a legények, vadásznak.

Nagy boldogság, ha a lányok megállnak.
Frissek lesznek, harmatosak éven át.

Nem ússzák meg víz nélkül a locsolást.
                                         Lábos József
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Az önkormányzati konyhán az évek 
során jöttek-mentek a szakácsok, a fenn-
tartó önkormányzatnál is választásról 
választásra történtek a személycserék. 
Változott a konyha irányítása, intézmé-
nyek alakultak és megszűntek, változtak 
a működtetésre vonatkozó jogszabályok, 
és a támogatási rendszer is többször mó-
dosult. E vállalkozások közepette stabil 
pontnak számít Horváth Tiborné élelme-
zésvezető, aki sok év óta végzi közmegelé-
gedésre nem könnyű munkáját.

– Mióta dolgozik a konyhán?
– 1994. április 1-től. Fessler Magdol-

na volt ekkor a polgármester, ő kért fel 
engem erre a munkára, az egészségügyi 
végzettségem ennek megfelelt. Helyben 
volt, így kézenfekvő is. 2001-ben szerez-
tem meg az élelmezésvezetői képesítést.

– Évek óta Ön állítja össze az óvodá-
soknak - korábban az iskolásoknak is -, az 
idős, rászoruló embereknek a napi ételek 
listáját. Milyen szempontok alapján ké-
szül az étlap?

– Szigorú előírások és tervezetek 
alapján állítjuk össze az étlapot. Meg 
van határozva, hogy miből mennyit és 
hány alkalommal készíthetünk. Ezek 
az intézkedések azért is fontosak, mert 
Magyarország betegségeit veszik figye-
lembe, amelyek közül vezető szerepet 
töltenek be a szív- és érrendszeri beteg-
ségek. Ezért a tervezet igyekszik visz-
szaszorítani a sós és zsíros ételek készí-
tését. Előnyt élveznek a teljes kiőrlésű 
készítmények, a gyümölcs- és zöldségfé-
lék, illetve a vörös húsok helyett inkább 
a szárnyasokat és halakat használjuk fel. 
Valamint az előírások értelmében mel-
lőznünk kell az ételízesítő használatát. 
A heti menü összeállítása azért is nehéz 
feladat, mert nehéz olyan ételeket össze-
állítani, amivel az emberek jól is laknak, 

és egészségesen is étkeznek. Az idősek is 
ugyanazt kapják, mint a gyerekek, idősza-
kosan pedig próbálunk új ételeket is be-
vezetni. Ez azonban szintén elég nehéz, 
mert az emberek többsége megretten az 
új, esetleg még ismeretlen ételektől. 

Szigorú energiaszámításokkal alá kell 
tudni támasztani, hogy a heti menü az elő-
írásoknak megfelelően lett-e összeállítva.

– Honnan szerzik be a nyersanyago-
kat? Van-e lehetőség arra, hogy helyi ter-
melőktől vásároljanak zöldséget, gyümöl-
csöt, tojást, esetleg húsféléket?

– A nyersanyagot hivatalos beszál-
lítóktól szerezzük, akik rendelkeznek 
megfelelő engedéllyel. Természetesen 
van lehetőség őstermelőktől történő be-
szerzésre is. Minden olyan őstermelőtől 
szerezhetünk be nyersanyagot, aki ren-
delkezik őstermelői igazolvánnyal. A 
húsfélét például helyi hentestől kapjuk. 
A tojást illetően volt, hogy nem engedé-
lyezték őstermelőktől történő beszerzést.

– A falusi emberek házias ízekhez 
szoktak. Követik-e az ízlésüket, van-
nak-e visszajelzések az ételek mennyi-
ségére és minőségére vonatkozóan? 
Hogyan lehet kielégíteni egyidejűleg 
az idős emberek és a kicsi óvodások 
igényeit és szükségleteit?

– Visszajelzés, észrevétel mindig van. 
Az idős emberek inkább a húsféléket és a 
tésztaféléket részesítik előnyben. Az elő-
írások nem csak azt határolják be, hogy 
nem használhatunk ételízesítőt, vagy 
nem készíthetünk zsíros húst, hanem az 
adagot illetően is előírásokat kell követ-
nünk. Ezek mellett az óvodások menü-
jében minden nap ott kell lennie a nyers 
ételnek, amit gyümölcsök és zöldsé-
gek tálalásában valósítunk meg. Egy 
héten kétszer lehet főzelék, és egyszer 
lehet tészta. A rostos ételeket főként a 
pékáruk szolgálják, nem is adunk fehér 
kenyeret. Vagy félbarna kenyér, vagy 
magvas pékáruk kerülnek a gyerekek 
elé. Mint említettem, próbálunk egyre 
több új dolgot bevezetni, és a gyerekek 
esetében nagy szükség van a szülői tá-
mogatásra is.

– Hányan dolgoznak a konyhán? Kik a 
munkatársai?

– A konyhán jelenleg hárman dolgo-
zunk. Jenei Józsefné és én nyolc órában. 
Szakácsunk, Homlok Szabolcs pedig 
négy órában.

– Megfelelően felszerelt-e a konyha, 
van-e szükség újabb berendezésekre?

– A kis konyhák száma ma már elenyé-
sző, csak kevés üzemel. Természetesen 
van olyan berendezés, amelynek cseréjé-

re szükségünk lenne, de az önkormányzat 
lehetőségeihez igazodva kielégíti még az 
igényeket.

– Van-e lehetőség vendégebédre, illet-
ve az ebéd helyben való elfogyasztására?

– Vannak vendégétkezők, de ők elvi-
telre kérik az ebédet. Csatornázás idején 
a munkások viszont a konyhán étkeztek. 
A konyha étkeztetése 100 adagra van en-
gedélyezve.

– Kik vehetik igénybe az étkezést, hol 
kell jelentkezni, mennyit kell fizetni egy-
egy ebéd áráért?

– Az étkezést tulajdonképpen minden-
ki igénybe veheti, az Önkormányzati Hi-
vatalban történik a jelentkezés. Az óvodá-
soknak 350 forintba kerül a fogyasztás, a 
három gyermekes családok 50 százalék 
kedvezményt kapnak, amely háromszo-
ri étkezést foglal magában (tízórai, ebéd 
és uzsonna), a rendszeres gyermekvédel-
mi kedvezménnyel pedig mindez ingyen 
igénybe vehető. A vendégétkezőknek egy 
ebéd 555 forintba kerül, míg a szociális és 
egészségügyi rászorultságot igazoló pa-
pírral rendelkezőknek 390 forintba. 

– A konyha dolgozói ezen kívül gondos-
kodnak még a „nyári tábor lakóiról”, il-
letve az idősek napi menüről is. Ezt nem 
csak a finom ételek fogyasztói értékelik.

– Az ilyen rendezvényeken történő fő-
zést önkormányzati felkérésre vállaljuk 
el. A nyári táborok alkalmával próbálunk 
minél könnyebben kivitelezhető és szeret-
hető ételeket elkészíteni, ami szintén nem 
egyszerű feladat, hiszen a táborban kicsik 
és nagyon egyaránt megfordulnak. A terve-
zetek pedig korcsoportokra lebontva írják 
elő, mit kell az óvodások, vagy kamaszok 
elé letenni. Így valóban elég nehéz megfe-
lelő, egy heti menüt tartalmazó tervezetet 
összeállítani egy olyan csapatnak, ahol ki 
kell elégíteni a 6 évesek és a 15 évesek igé-
nyeit egyaránt.

– Mit üzen azoknak, akik koruk, egész-
ségi állapotuk miatt otthonukban nem, 
vagy csak nagy nehézségek árán jutnak 
hozzá a napi meleg ételhez?

– Mindenképpen ajánlom, hogy pró-
bálják ki konyhánkat, házias ételein-
ket, főleg ha van lehetőség szociális 
étkezés igénybevételére. Minden nap 
friss és meleg étel fogyasztására van 
lehetőség, baráti áron. A konyha iga-
zodik a szokásokhoz is, rugalmas, tisz-
teletben tartja a falusi emberek vallá-
si szokásait. Ezek mellett még üzenem 
azt is, hogy nem kell félni az új, isme-
retlen ételektől, hisz minden csak szo-
kás kérdése.

  Vörös Zsófia

Célkeresztben az önkormányzati konyha és Horváth Tiborné élelmezésvezető

Horváth Tiborné élelmezésvezető:
,,Minden nap friss és meleg étel 

fogyasztására van lehetőség, baráti áron.''
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Egyesületünk elnöksége január 17-én tartott ülésének fő té-
mája az augusztus 31-én megrendezendő 27. rockfesztivál 
volt. Az előzetesen már megkeresett együttesek közül let-
tek kiválasztva azok, amelyekkel ezután tárgyalást folytat-
tunk. Jelenleg a felkért együttesekkel a konkrét kezdési idő-
pont egyeztetése, és a szerződések megkötése történik. A vár-
ható műsor a következő:

17 órától Zorall, Kárpátia, Lord, Tankcsapda
               Hooligans
A délutáni fellépők még nem ismertek, több együttessel is 

folyamatban vannak a tárgyalások.
A fellépő zenekarok remélhetőleg sok nézőt vonzanak, és 

ebben az évben is felejthetetlen élményben lesz részük a fesz-
tiválra látogatóknak.

  Martonfalvi Miklós

Készülődés a 27. rockfesztiválra

Ülésezik az elnökség

Határjárás
Öreg-Cser és Harasztalja
Biztos örült, aki kapta.
Utóbbinak földje jó,
Ott terem sok vérszívó.
Szúnyogoknak milliárdja
Aratókat megtréfálja.
Öreg-Cseren nincsen árnyék,
Köves talaj, hólyag száz-rét.
Újmajor és távol Berek,
Fát vágnak ott az emberek.
Kell-e meleg otthon télen,
Majd megfagynak jégvetésen.
Alsómező, Kozma-dűlő
Ifját tanít idős szülő.
Helyettük majd ők folytatják,
Ha a fiút nem tanítják.
Vidámságot a Hercseg ád,
Szüret után telített kád.
Téli idő gyerek álma,
Majd lefagy a térdtől lába.
Kastélydomb a legjobb barát,
Lecsúsztatja a szánkóját.
Ideális tornaóra,
Elterültek a friss hóra.
Szép volt, rég volt,
Bezzeg igaz,
Most nem így van,
Ez már vigasz.

                                                             Lábos József

100 éve épült a nagysitkei iskola
100 éve, 1913-ban épült a nagysitkei iskola. Az 

egyemeletes, két tantermes iskolát, tanítói lakásokkal, 
kiszolgáló helyiségekkel az Egyházközség építette és 1948-
ig egyházi iskolaként működött. Falai között több neves 
tanító tanított. Itt tanította a betűvetésre Kissitke és Nagysitke 
katolikus diákjait többek között Csupor Flórián, Horváth 
Gyula, Varga István, Werner Lajos, Pogány Elvira, Kovács 
László, Kecseti Adél. Az iskola sok tehetséges gyermeket 
bocsátott útjára. Sitkén végezte elemi iskolai tanulmányait 
dr. Saly László győri kanonok, egyetemi magántanár is. Az 
iskolát 1948-ban államosították a Vasvármegye Alispánjának 
rendelete alapján vagyontárgyait 1948. június 14-én 
jegyzőkönyvezték és lefoglalták. A két tantermes iskola és 
a megmaradt régi épület (ma óvoda) az államosítás után a 
Sitkei Állami Általános Iskola alsó tagozatos tanulóinak 
adott otthont. Az épület a hosszú évek során több belső 
átalakításon és fenntartói változásokon esett át. Így érte 
meg a rendszerváltás utáni kárpótlást. Az Egyházközség a 
kárpótlási törvény alapján az ingatlant visszaigényelte, majd 
Sitke község önkormányzatával kötött megállapodás alapján 
az önkormányzat tulajdonába szállt, amely egyre nagyobb 
terheket rótt a helyhatóságra. A fenntartási költségek évről-
évre növekedtek, ezzel párhuzamosan a falu lélekszáma és 
a tanuló ifjúság folyamatosan csökkent, ezért a falu vezető 
testülete 2007-es tanév végén véglegesen bezárta kapuit.

Az üresen tátongó épületet ma már csak az osztálytalálkozókra 
vissza-visszatérő egykori diákok látogatják, és szorult szívvel 
gondolnak a szebb napokat megért alma materre.

A szép jubileum egy ünnepi aktust megérdemelne!
                                                                      Kiss László

Kellemes húsvéti ünnepeket kívánunk lapunk minden kedves Olvasójának!
Kápolnáért Kulturális és Sportegyesület elnöksége

Sitke Község Önkormányzati Képviselő-testülete – Sitkei Hírek Szerkesztősége
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Időpont  Rendezvény megnevezése A rendezvény szervezője

Január  Újév kupa tekeverseny   Borostyánkert Tekéző és Tekeszakosztály
  Nemzetközi pétanque verseny                Kastélyfogadó és Sárvári Sakk Club
Február   2. Farsangi fánksütés  Művelődési Ház
 16. Óvodás farsang  Vármelléki Óvoda Tagóvoda Sitke
 23.  III. Nosztalgia Asztalitenisz Verseny Sitke Község Önkormányzata
 24. Soltis Lajos Színház előadása Sitke Község Önkormányzata
Március 14. Március 15-i ünnepség  Sitke Község Önkormányzata
 22.  Tojásfestés  Művelődési Ház
Április    1.  Pétanque verseny és borverseny Sitke Község Önkormányzata
 13. Mesemondó délután  Művelődési Ház
 30. Májusfaállítás  Sitkei Citerazenekar Kulturális Egyesület
Május  20. Pünkösdi Labdarúgó Torna Germán Ervin, Pénzes László
 26. Búcsú                                                       Vállalkozók
 31. Óvodás évzáró  Vármelléki Óvoda Tagóvoda Sitke
 31. Májusfa kitáncolás   Sitkei Citerazenekar Kulturális Egyesület 
                           Orbán Imre teke emlékverseny Tekeszakosztály
Június   2. Gyereknap  Sitke Község Önkormányzata
Július   6. Falunap  Sitke Község Önkormányzata és a
     Kápolnáért Kulturális és Sportegyesület
Júl. 29.–Aug. 2. Gyermek tábor  Művelődési Ház
Augusztus 31. XXVI. Rockfesztivál  Kápolnáért Kulturális és Sportegyesület
Szeptember 14. Nyárbúcsúztató  Borostyánkert Étterem és Vendégház
 14. Halhatatlanok Labdarúgó Tornája Sitkei Öregfiúk
 21. Szüreti játszóház  Művelődési Ház
 28. Házassági évfordulósok köszöntése Sitke Község Önkormányzata
Október   5. Dalos találkozó és  Sitkei Citerazenekar Kulturális Egyesület és a
  Népművészeti kiállítás  Népi Díszítőművészeti Szakkör Sitke
 23. Nemzeti ünnep  Sitke Község Önkormányzata
 27. Hősök napja  Sitke Község Önkormányzata – Hősök és Áldozatok Alapítvány
November 16. Operett műsor  Sitke Község Önkormányzata
 23. Mézeskalácssütés  Művelődési Ház
 29. Adventi koszorú kötése  Művelődési Ház
December    1.  Adventi koncert  Kápolnáért Kulturális és Sportegyesület
   1. Adventi gyertyagyújtás I.  Germánné Cseszkó Blanka
   5. Mikulásváró  Sitke Község Önkormányzata
 15. Idősek napja  Sitke Község Önkormányzata
 22. Falukarácsony  Sitke Község Önkormányzata
 31. Óévbúcsúztató  Sitkei Citerazenekar Kulturális Egyesület
Március–november Megyei II. o. labdarúgó mérkőzések Labdarúgó Szakosztály
Január–december Megyei I. osztályú tekebajnokság Tekeszakosztály és Borostyánkert Tekéző
Január–december Kemenesalja Kupa tekebajnokság          Borostyánkert Tekéző

SITKE KÖZSÉG 2013. ÉVI RENDEZVÉNYTERVE

Gyermeknap a Művelődési Házban Nosztalgia Kupa asztalitenisz verseny díjátadása
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Lengyel István 65 éve Kemenesalja fővárosában, Celldö-
mölkön látta meg a napvilágot. Bölcsőhelyén, a szomszé-
dos Nagysimonyiban cseperedett, ott töltötte gyermekéveit. 
Dugovics Tituszról elnevezett iskolában végezte általános is-
kolai tanulmányait. Az iskolában is és a faluban is nagy volt 
a Dugovics kultusz, rendszeresen megemlékeztek a hős tö-
rök elleni harcosról. Állítólag Dugovics Titusz 1456-ban 
itt állt Hunyadi seregébe és ment Nándorfehérvárra. Az ősi 
Dugovics házat régen lebontották, amely a termelőszövetke-

zet központja helyén állhatott. Lengyel István a családi tra-
díció miatt is vonzódott a mezőgazdaság iránt, ezért mező-
gazdasági gépszerelő szakmunkás vizsgát tett. Munkás éveit a 
Nagysimonyi TSZ-ben kezdte, majd Sárvár következett, ahol 
több munkahelyen is megfordult. A munka mellett állandó-
an képezte magát, előbb elvégezte a Gépipari Technikumot, 
majd több tanfolyamot is sikeresen teljesített. Szorgalmával a 
munkahelyi vezetők is elégedettek voltak, a ranglétrán is szé-
pen lépegetett előre. Pista azonban másra vágyott, a „maga 
ura” szeretett volna lenni, ezért egyéni vállalkozásba kezdett. 
1988-ban megvásárolta Sitkén a Petőfi utcában Poósék csi-
nos, takaros családi házát, ahol ezer pulykával elkezdte me-
zőgazdasági vállalkozását. Ezzel párhuzamosan a szülői por-
tán tojótyúkokkal foglalkozott. Ahogy gyűltek a tapasztala-
tok, ahogy szívta magába az állattartás fortélyait, úgy növel-
te a gazdaságot. 

– Hallhatnánk a folytatásról?
– Az állattenyésztést megszerettem, megkedveltem és úgy 

tűnt vállalkozásommal a család megélhetését is tudom biz-
tosítani. Működött a felvevő piac, volt kereslet a pulykahús 
iránt, beszállítói szerződéseket is tudtam kötni. Logikus volt 
nyitni a bővítés irányába, viszont a Petőfi utcai telken erre az 
önkormányzat állattartási rendelete miatt sem volt lehetőség. 
Bérleményeket kerestem, amelyeket Sitkén meg is találtam. 
Üresen álltak a TSZ tulajdonában álló, a Felsőbüki Nagy csa-
lád egykori épületei Kurconban, Bottyán majorban és a Bel-
ső majorban.

– A fejlesztés következtében mekkorára bővült az állomány? 

– Az állomány darab száma időről-időre változott, annyi el-
mondható, hogy sokszorosára növekedett a kezdetekhez ké-
pest. Ettől fogva helyi munkaerőt is alkalmaztunk. 

– Említetted egy beszélgetésünk során, hogy milyen hatás-
sal volt rád a történelmi múlt, az idilli környezet.

– A Cinca patak partján is és a Lánka patak partján is von-
zott a természet szépsége és a majorokhoz fűződő történelmi 
emlék. Minden érkezésemkor viszont azzal kellet szembesül-
nöm, hogy a múlt építészeti remekei, hogy válnak az enyé-
szetté. Bottyán majorban áll /ma még áll/ egy csodálatos don-
gaboltozatú istálló, amelyről hullik a cserép, hámlik le a vako-
lat, beázik, rothadnak a gerendák, állapota egyre aggasztóbb. 
Helyi védelem alatt áll, talán még meg lehetne menteni a vég-
ső pusztulástól!

– Az állattartással kapcsolatban tudsz-e valamilyen sztori-
val szolgálni?

– Talán kevesen tudják, hogy strucctenyésztéssel is foglal-
koztam. Húsa iránt van kereslet, így jövedelmező a tartása. 
Volt idő mikor 30 példány is sétált a birtokomon. A strucc fu-
tómadár, amely két és fél méternél magasabb is lehet, töme-
ge elérheti a 180 kg-ot és bár nem repül, óránként a 72 km fu-
tósebességet is elérheti. A strucc barátságos, de ha provokál-
ják, főleg a szaporodási időszakban az ingerlékeny hímek rú-
gása, akár halálos is lehet, ezért érdemes a fészkelő helyet úgy 
megoldani, hogy a tojások kívülről is begyűjthetők legyenek. 
A tojók a harmadik évüktől akár 25 éven keresztül is évente 
60-100 sárgadinnye méretű tojást tojnak, amelyek ivarérett, 
egészséges és jól táplált szülőmadarak esetében 70-80 száza-
lékban kikelnek, és egészséges csibéket eredményeznek. Ál-
talában három fészekalja tojást tojnak szezononként. A tojó 
csúcsformában kétnaponta tojik egy tojást. A fészket a kakas 
készíti. Vadon mindketten kotlanak, és tizenkét tojás az átlag, 
de fogságban ennél többet is tojnak,  ha a tojásokat hamar el-
távolítják a fészekből. Mi nem keltettünk, de a két kg-os tojá-
sokat megsütöttük, és rendszeresen fogyasztottuk. Nagyon fi-
nom, tápláló étel.

– Lehangoló híreket hallani mostanában a pulyka átvétel-
lel kapcsolatban. A Ságánál 300-350 ember elbocsátásról be-
szélnek. Érint-e a leépítés?

– Szerencsére évek óta Zala megyébe történik a szállítá-
sunk, így a sárvári leépítés nem érint bennünket.

– Melyek a család közeli és távolabbi tervei?
– Stabilizálni szeretném a gazdálkodásunkat. Kurconban 

lévő épületeket sikerült megvásárolni, így a jövőben saját in-
gatlanunkon tudjuk elvégezni a szükséges karbantartásokat és 
fejlesztéseket. Javítani szeretnénk a szociális körülményeket, 
ezért egy szociális blokkot építünk. Szerencsére a családban 
az utánpótlás kérdése is megoldódott, mert Gabi fiam állatte-
nyésztőnek tanult és középfokú vállalkozói tanfolyamot vég-
zett, így az állattenyésztés tovább folytatható.

A helytörténeti hagyatéktól folytatott beszélgetésünkről a 
Sitkei Hírek júniusi számában olvashatunk.

Köszönjük a beszélgetést.

 Kiss László

Beszélgetés Lengyel Istvánnal egyéni vállalkozásról, 
helytörténeti hagyatékról

Lengyel István: ,,Az állattenyésztés a család megélhetését 
biztosítani tudja''
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A harangszó mindig valami információt közvetít. Néha 
egyszerűen csak az idő múlását jelzi, máskor szentmisére 
hív, vagy búcsúztatja az eltávozottakat. A harangszó tit-
káról kérdeztük Jenei Józsefet, a katolikus templom ha-
rangozóját, sekrestyését.

– A Jenei család mióta áll az egyház szolgálatában?
– Dédapám, Jenei János halottkémként dolgozott, így az 

1910-es években ő ké-
szítette el a halotti 
anyakönyvi kivonato-
kat az egyház számá-
ra. Apai nagyapám, a 
„nagybajuszú” Jani bá-
csi már a templom ha-
rangozója volt. Édes-
apám pedig harangozó-
ként és sekrestyésként 
tevékenykedett.

– Mondana néhány 
szót a templom harang-
jairól?

– A harangokat a 
Felsőbüki Nagy csa-
lád adományozta a köz-
ségnek. Eredetileg négy 
bronzból készült harang 
hívta templomba az em-
bereket, de az „öregha-
rang” a második világ-
háborúban elveszett. 
A mai nagyharang volt 
egykor a kisharang, a 
jelenlegi kisharang pe-
dig tűzjelző volt.

A lélekharang funkci-
ója nem változott. 

- Mi volt a harangozó 
feladata az „elektromos harangozás” bevezetése előtt?

- A múltban naponta háromszor – 5 órakor, 12 órakor és 19 
órakor – harangszó jelezte az idő múlását. Péntekenként még 
délután három órakor is megkondultak a harangok. Haran-
goztunk a szentmisék kezdetekor is. Pontosabban egy órával 
a szentmise előtt szólalt meg a nagyharang, fél órával a kisha-
rang. A szentmise kezdetét pedig mindkét harang zúgása tu-
datta. Harangszó jelezte a hétköznapi miséket, kiharangoztuk 
az „Úrangyalát” is. Az adventi időszakban tartott rorátékra is 
harangszó hívta templomba a híveket. 

– A nagyobb ünnepeken – pl. feltámadás, úrnapi körme-
net – megszólalt mindhárom harang. Érces csengésük, jel-
legzetes hangjuk a lelkünket is ünneplőbe öltöztette. Az el-
távozottaktól a lélekharang köszönt el. Magas, vékony, szív-
bemarkoló kiáltásába a test, a lélek is belefájdul! A „köteles” 
harangozáskor és a kiharangozáskor, a „csöndítéskor”, illet-
ve temetések alkalmával „jajdult” fel a lélekharang. 

– A harangozás megtanulható? Egyáltalán a harangozást 
tanulni kell? 

– Igen, a technikáját meg kell tanulni, de aztán rá kell érez-

ni a lényegére, és ettől kezdve a harangnak szívből kell szól-
nia. A harangozáshoz főleg ritmusérzék kell. A technikája 
viszonylag egyszerű. Először a ritmust kell meghúzni, ek-
kor a harang még néma. Aztán az első kondulás után kell na-
gyobbat húzni a kötélen, hogy a harang szívének – harang-
nyelv –  zengő, érces hangját meghallhassuk. Vigyázni kell 
arra, hogy a kötél mindvégig feszes legyen! Fontos még az 
is, hogy a harangozás végeztével szinte rá kell kapaszkod-
ni a kötélre, hogy a harangszónak hirtelen legyen vége, te-
hát ne halljuk a palást rezonálását. Bonyolítja a helyzetet, 
ha egyszerre két harangot húzunk, mert mindegyiknek más 
a ritmusa, más az üteme. Ilyenkor két fele kell figyelni. Én 
azt mondom, hogy magát a technikát meg lehet tanulni, de a 
harangozást nem. Annak belülről kell jönnie, azt érezni kell!

– Hogyan sajátította el a harangozás technikáját?
– Apai nagyapám avatott be a nagy titokba. De nem csak 

engem, hanem szüleimet, testvéreimet is. Édesapám, édes-
anyám, Jancsi bátyám, Bandi, Zsuzsa testvéreim, Márti a 
feleségem is jól bántak, illetve jól bánnak a harangokkal. 
Engem nagyapám vitt fel először a toronyba, ő volt az, aki 
megmutatta a harangokat, a harangállványokat. Tőle tanul-
tam meg, hogyan kell a harangköteleket megjavítani. Ha 
észrevettük, hogy a nyírfából készült kötélvezető gyűrűk 
miatt megkopott valamelyik kötél, kenderkóccal azonnal or-
vosoltuk a hibát. Tőle tudom azt is, hogy ködös időben a 
harang forgó tengelye nedves lesz, ilyenkor hirtelen jobbra, 
balra csetten a palástban. Ilyenkor homokkal, vagy hamuval 
meghintettük, s máris megszűnt a kellemetlen hang!

– Hogyan befolyásolta a család mindennapjait a harango-
zói feladat?

– Tulajdonképpen minden programnak ehhez kellett alkal-

mazkodnia, a napi munkát teljesen széttördelte. Valakinek 
mindig otthon kellett tartózkodnia, vagy időre hazaérnie.

Mivel édesapám sekrestyés is volt, pl. a temetésekkor tüzet 
is kellett gyújtanunk – még a nyári forróságban is –, hogy le-
gyen megfelelő parázs a tömjén meggyújtásához.

(Folytatás a 9. oldalon) 

A harangozó dinasztia

Jenei János az 1866-ban készült kereplővel 
,,Az elektromos harang nem úgy szól ahogy köllene''
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(Folytatás a 8. oldalról)
Amikor édesapám nyug-

díjba ment, kicsit könnyebb 
lett a helyzet. Később édes-
apám betegsége miatt egyre 
gyakrabban nekem kellett 
harangoznom, ami munka 
mellett bizony nem ment 
egykönnyen! Előfordult az 
is, hogy Krisztina lányom 
harangozott helyettem, aki 
tehát folytatta a családi ha-
gyományokat. 2000-ben, 
csípőműtétem után viszont 
szívesen vállaltam a haran-
gozói és a sekrestyési teen-
dőket.

– Hogyan változtatta meg az elektromos harangozás beveze-
tése a teendőit?

- Marton István plébános úr szereltette be az elektromos ha-
rangot. Édesapám ezt így kommentálta: „Ez nem úgy szól, 
ahogy köllene!” Valóban, megváltozott a harangok hangja, 
kicsit kevesebb lett bennük a lélek. Ha kötél mozgatja a ha-
rangot, akkor valójában a harang nyelve mozog, elektromos 

harangozáskor viszont a harang „szíve” mozdulatlan, ott a pa-
lást mozog. Rezonál is rendesen! A harangozó dolga annyiban 
könnyebb, hogy a program reggel, délben és este automatiku-
san működteti a harangokat. A szentmisék előtt, az eltávozot-
tak búcsúztatásakor viszont egy külön kapcsoló szólaltatja meg 
a harangokat. Ennek a kezelése a harangozó feladata. Változás 
még az is, hogy a temetések alkalmával az emlékpark harangja 
is elkíséri az elhunytat.

–Beavatná az olvasókat jövőbeni terveibe? 
– Szívesen csinálom mind a harangozást, mind pedig a sek-

restyési teendőket. Csinálom, amíg bírom, amíg egészségem 
engedi. Mivel az egyházközségnek nincs állandó kántora, a 
temetéseken is segítek énekelni. Mondhatnánk úgy is, a ha-
rangozás az életem!

Köszönjük a beszélgetést! 
„És delet kongat a falu harangja,
  és minden kondulással egyre biztosabban
  érzed, hogy te vagy a harang nyelve, 
  és az egész mindenség kék burája:
  egy óriás harang. És öblös kongással,
  testeddel, véreddel, egész valóddal
  te harangozol az egész világnak.”

                                                                                Kondics Erika

A harangozó dinasztia

Visszavonulás a befagyott Dnyepperen át

Jenei József harangozó és 
sekrestyés

Főhajtás a hét évtizeddel ezelőtti doni áttörés sitkei hősi halottai 
és áldozatai emlékére!

A magyar történelem legszomorúbb fejezetei közé tartoz-
nak azok a hetven évvel ezelőtt a Don-kanyarban lezajlott ese-
mények, melyekre az elmúlt hetekben emlékeztünk, emléke-
zünk. A megfelelő fegyverzet és felszerelés nélkül frontra ki-
küldött magyar katonák ezrei vesztek oda és szenvedtek a -40 
fokos orosz télben.

A 2. magyar hadsereg katonái abban a tudatban mentek a 
frontra, hogy hamarosan hazatérhetnek. Ebben a hitben erősí-
tette őket Kállay Miklós miniszterelnök több ízben elhangzott 
kijelentése, miszerint: „minden katona szeptemberben haza 
fog jönni”. A keleti hadszíntérre kikerülteket az a remény él-
tette, hogy néhány hónap elteltével valóban leváltják őket, s 
hazatérhetnek. Az őszi hónapoktól kezdve azonban egyre in-
kább becsapottnak és kiszolgáltatottnak érezhették magukat. 
A téli hónapokban is az arcvonalban maradtak úgy, hogy a 
hadsereg leromlott fegyverzeti és felszerelési állapotán, az 
utánpótlás katasztrofális helyzetén a hazai politikai és katonai 
vezetés nem tudott a szükséges mértékben javítani. Így végül 
súlyos tragédiába torkollott a küldetés. 

A második világháborúban 1941 végén megmerevedtek a 
keleti frontok, ezért 1942 tavaszán felállították a Magyar Ki-
rályi Honvédségnek az 1941/1942-ben érvényes hadrendjé-
ben nem is szereplő 2. magyar hadsereget, amelyet közel ne-
gyedmillió katonával a Don irányába vezényeltek. A folyót el-
érve, a Don nyugati partján kezdődtek meg júliustól Scsucsje, 
Korotjak és Uriv falvak térségében a szovjet kézen lévő hi-
daknál a hídfőcsaták. 

Erre reagálva a szovjet hadvezetés már 1942 végén több 
támadó hadműveletet készített elő. Ezek közül a Voronyezsi 
Front osztrogozszk-rosszosi offenzívája a 2. magyar hadse-
reg megsemmisítését tűzte ki célul. A szovjet támadást 1943. 

január 12-én az urivi hídfőből indított harci felderítés vezette 
be a IV. hadtest 7. hadosztályának védőszakaszán. A követke-
ző nap támadásra indult a szovjet 40. hadsereg, majd 14-én a 
scsucsjei hídfőből a 3. harckocsi hadsereg is. Estére már egy 
50 kilométer széles és 17 kilométer mély rés tátongott a ma-
gyar védelemben. 

Az első napokban a magyar csapatok még szívósan ellenálltak. 
A katonák mindaddig kitartottak, amíg működött a vezetés, és 
volt mivel harcolni. Január 15-én azonban a szovjet támadó egy-
ségek elvágták a hadsereg többi erőitől a III. hadtestet. Estére az 
áttörés szélessége már 100 kilométerre növekedett.                   

(Folytatás a 10. oldalon)
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(Folytatás a 9. oldalról)
A magyar katonai vezetés cselekvésképtelenné vált, a pán-

célelhárítás nem működött, és a tüzérség gyakorlatilag meg-
semmisült. 

Jány Gusztáv vezérezredes hadseregparancsnok január 16-
án kiadta az előzetes intézkedést a VII. hadtest és az 1. páncé-
loshadosztály visszavonulására. A német B. hadseregcsoport 
azonban, amelynek alárendeltségébe a 2. magyar hadsereg is 
tartozott, nem engedélyezte ezt a visszavonulást. A 2. hadse-
reg így részekre szakadt, és irányítatlanná vált. Január 17-én 
végül mégis elrendelték a magyar csapatok kivonulását. Eh-
hez sikerült egy 8 kilométeres folyosót nyitva tartani. 

Január 24-én a 2. hadsereg maradványai is kiváltak az arc-
vonalból. Jány ekkor adta ki a katonákat súlyosan sértő, „A 2. 
Magyar hadsereg elvesztette a becsületét” mondattal kezdődő 
parancsát. A katasztrófa mélyebb okait ekkor még nem látta 

vagy nem akarta elismerni. Később belátta, hogy nem a kato-
náiban volt a hiba, nyilvános átértékelése már nem segített, az 
emberekben oly mély lelki sebeket okozott, hogy azt begyó-
gyítani már nem lehetett. 

Március 5-én a német parancsnokság elrendelte a 2. hadse-
reg alakulatainak sürgős hátravonását a Dnyeper nyugati part-
jára. Április 24-től május elejéig tartott az alakulatok haza-
szállítása. 

És nézzük a szomorú adatsort, mely rengeteg egyéni tragé-
diát tükröz vissza hetven év távlatából.

A 2. hadsereg élelmezési létszáma 1943. január 1-jén még 
194 334 volt. Március 1-jén azonban már 100 818, azaz 93 
516-al kevesebben, mint két hónappal korábban. Kórházvo-
naton 28 044 sebesültet és beteget szállítottak haza, 28 ezren 
estek fogságba. Az elesettek és megfagyottak száma 41 792 
volt. A zsidó munkaszolgálatosok vesztesége a keleti fronton 
kb. 25 ezerre tehető. 

Közvetve személyes ismereteim a történtekről a túlélők, 
frontot megjárt rokonaim háborús, sokszor szörnyű emléke-
iknek elbeszélései alapján vannak. Sitkén Kiss Imre, kissitkei 
kádármesterrel folytatott beszélgetéseim hozták elém ezt a 
szomorú történelmi korszakot. Imre bácsi, akinek a fronton 

szerzett sebei sem lélekben, sem fizikai valóságában élete vé-
géig nem gyógyultak be, elmesélte sebesülése és megmene-
külése kalandregényekbe illő történetét. Fontos, hogy amikor 
fejet hajtunk az emlékparkban, akkor tisztelegjünk mindazok 
előtt, akik nem térhettek haza a háborúból, de azok előtt is, 
akik túlélték a borzalmakat, de azokat soha nem feledték. S 
nem felejthetünk mi sem! 

Emlékezzünk együtt a II. világháború sitkei hősi halottaira 
és áldozataira: Bedő Jánosra, Fehér Istvánra, Gazdag Im-
rére, Gellért Sándorra, Gőcze Kálmánra, Halál Józsefre, 
Horváth Károlyra, Ihász Károlyra, Kelemen Antalra, Kiss 
Imrére, Kiss Lajosra, Kondics Lajosra, Kondics Lászlóra, 
Kovács Jenőre, Lábos Lajosra, Mészáros Lajosra, Németh 
Józsefre, Pethő Elekre, Szabó Imrére, Vass Ferencre, Vass 
Józsefre, Virág Imrére. 

Életük és haláluk örök figyelmeztetés számunkra, hogy 
vigyázzunk. Közös demokratikus felelősségünk, hogy ilyen 
szörnyűséges eseménysor soha többé ne történhessen meg!

Emlékezzünk dr. Zempléni Miklós, a 2. magyar hadsereg 
egykori honvédorvosa által írt, A boldog szunnyadókhoz c. 
versének részletével.

,,Aludjatok, ti áldott hőseink, pihenj te néma hadsereg!
Ringasson békén a távoli rög, s ne bántson könny, mely ér-

tetek pereg.
Aludjatok csak Don menti holtak, folyó mentén szunnya-

dó bakák,
Aludjatok csak, néma szent hadak, pihenni édes, pihen-

ni jó,
s nyugtasson a Donnak zúgása, mint a Tisza folyó.''

Kovács Ferenc

A 2. magyar hadsereg katonái abban a tudatban mentek a frontra, 
hogy hamarosan hazatérhetnek

Főhajtás a hét évtizeddel ezelőtti doni áttörés sitkei hősi halottai 
és áldozatai emlékére!

Fenyő, fenyő jaj de magas fenyő

Fenyő, fenyő jaj de magas fenyő,
miért csillogsz fent a magas hegyeken?
Fenyő, fenyő jaj de magas fenyő, azért
sír a nép ott fent a hegyeken.
Gyergyó felől hírt hoz a szél megyünk
mi már nem sokára nagy hazánk felé.
Fenyő, fenyő jaj de magas fenyő
azért sír a nép ott fent a hegyeken

Kalász, kalász árva magyar kalász 
miért csillog könny a búzaszemeken?
Kalász, kalász árva magyar kalász
azért sír a nép ott fent a hegyeken
Késmárk felől hírt hoz a szél árva
magyar kalászokból panaszos a kenyér
Kalász, kalász árva magyar kalász
azért sír a nép ott fent a hegyeken

                                                                                             
Lejegyezte: Kiss Imre honvéd

                                     1942 tavaszán a Don kanyarban
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Németh Mihály János – vagy ahogy ő használta a ne-
vét: NÉMETH M. JÁNOS – az ezredfordulón elhunyt 
sitkei születésű devecseri plébános életútjának vizsgála-
ta, különösen pedig a szocialista államhatalomhoz fűző-
dő szervilis viszonyának megítélése nem feladatunk. Ar-
ról egykori paptársai amúgy is rendelkeznek alapos ta-
pasztalattal, így a rövid időtávlat miatt is jobbára életraj-
zi adatainak közlésére vállalkozhatunk csupán… Illetve 
annak megállapítására, hogy egy eltérő történelmi idő-
szakban pusztán személyes adottságai is bizonyára al-
kalmassá tehették volna azon jelentős plébániák veze-
tésére, melyekre így – mint az ún. Békepapi Mozgalom 
aktív tagja – elsősorban az „állam részéről is megbízha-

tónak” tartott mi-
volta miatt kerül-
hetett…

Ám, amíg a rend-
szerváltás után vi-
lági oldalon, példá-
ul a politikai pártok 
vagy művészeti in-
tézmények jobbá-
ra igyekeztek meg-
szabadulni kompro-
mittált munkatársa-
iktól, vagy legalább-
is tisztázni a múltju-
kat, addig a katolikus 
egyház Magyarorszá-
gon semmit sem tett 
– még a papi ügynök-
listák 8 évvel ezelőtti 

napvilágra kerülésekor 
sem –, hogy a maga te-

rületén bármilyen „rendszerváltást” végrehajtson…
S ezzel a máig tartó mulasztással nemcsak az egyháztól 

távol állók, hanem a hívek, különösen pedig a fiatal gene-
rációk előtt teszi ki magát folyamatos hitelvesztésnek…

Németh M. János 1921. augusztus 27-én született 
Nagysitkén. 1944. december 8-án Pálmai Kálmán (ké-
sőbbi vasaljai és pinkamindszenti plébános) társaságában 
Szombathelyen szentelte pappá Kovács Sándor megyés-
püspök, mivel korhiány miatt kurzustársaival nem volt 
szentelhető június 11-én. Ők voltak az utolsók, akik az 
1945. március 4-i lebombázása előtt még a régi Székes-
egyházban részesültek a papság szentségében. 

Három év alatt három helyen volt káplán: Kőszegen, 
Győrváron és Letenyén; majd három évig egy helyen: 
Karakón; végül 1952–54 között első állomáshelyén, Kő-
szegen.

Ezután kapott kinevezést Vasvárra, a Domonkos Rend 
korábbi plébániájára adminisztrátori minőségben. 

1963. május 7-én „saját akaratából, a veszprémi egy-
házügyi főelőadó úr javaslatával választotta működési te-
rületéül a veszprémi egyházmegyét” – olvasható a levél-
tári dokumentumokban.

Kovács Sándor püspök ehhez azzal a feltétellel járult 
hozzá, hogy az azon idő szerint – politikai okokból – lel-
kipásztori szolgálaton kívül lévő papok közül egy-kettő 
visszakaphassa működési engedélyét. Az Állami Egyház-
ügyi Hivatal ezt azonban nem vette figyelembe. 

Klempa Sándor veszprémi apostoli kormányzó 
Devecserbe nevezte ki plébánosnak. Itt 1968-ban új nagy-
harangot öntetett Ducsák István őrbottyáni mesterrel, öt 
évvel később pedig megszervezte a barokk plébániatemp-
lom teljes külső felújítását. 

Emellett káplánjai segítségével Pusztamiske filiális 
község híveit is pasztorálta.

1972-ben címzetes kanonoki kitüntetést kapott. 1981–
84 között helyettes esperesként, 1986-tól pedig kerületi 
esperesként is ellátta teendőit 1994-ben történt nyugdíj-
ba vonulásáig, mitől kezdve továbbra is volt plébániáján 
tartózkodott.

Hosszú betegség után, 2000. április 9-én a pápai kór-
házban hunyt el. Temetése április 14-én volt a devecseri 
régi temetőben.

Kedves sitkeiek! Ezzel a kb. 3 éve indult sorozatnak a 
végéhez értünk. Sajnos, a helyi születésű szerzetesnők, 
apácák életrajzának a megírására már nem volt lehetősé-
gem… De remélem, hogy e rövid cikkekben olyan infor-
mációkat oszthattam meg Önökkel, amelyek gazdagítot-
ták a településükről és az itt éltekről való ismereteiket, 
és erősítették Önökben azt a jogos érzést, hogy sitkeinek 
lenni az egyik legjobb dolog a világon! 

Szeretettel köszöntöm Mindnyájukat! 
Richárd atya 

Tihanyból

Németh M. János plébános
egy ifjú pár társaságában Vasváron

az 1960-as évek elején

Sitkei születésű papok és szerzetesek XII.

Elhunyt Tibold Atya

Szülőfalujában, Sitkén tartotta 2012-ben 
gyémántmiséjét Göcze József Tibold OSB. Nagyon 
örült a szeretetteljes fogadtatásnak, akkor még nem 

tudta, hogy utoljára találkozhatott községünk lakóival. 
Tibold Atya, az utolsó sitkei születésű pap, 

2013. február 11-én elhunyt. A tihanyi temető bencés 
sírkertjében helyezték örök nyugalomra.

Temetésén községünk önkormányzata nevében Morgós 
István polgármester helyezte el a megemlékezés 

virágait.

Nyugodjék békében!
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Az 1800-as évek végén fogalmazódott meg egy új vasútvonal 
építése Sárváron, többek között az ott 1895-ben megnyílt cukor-
gyár ellátására. A 94 km hosszú vasútvonal Zalabér-Sárvár-Bük-
Felsőlászló /ma az ausztriai Oberloisdorf/ között 1913-ban ké-
szült el. Ennek a vasútvonalnak az egyik állomása Sitke lett. A 
vasútvonalat részben személy-, részben teherforgalomra hasz-
nálták, mígnem 1975 májusától a vonal forgalmát közútra terel-
ték, a vasútvonalat felbontották. Megszűnése előtt a 14-es sor-
számot viselte. 

Kocsi Károlyné, Ilus néni férje 1963-tól állomásfőnökként 
dolgozott a sitkei vasútállomáson, s egészen a vasútvonal meg-
szűnéséig itt élt családjával. Karcsi bácsi sajnos már nincsen kö-
zöttünk, így Ilus nénivel beszélgettünk a sitkei vasútállomáson 
eltöltött évekről.

– Karcsi bácsi mellett kik dolgoztak még az állomáson? 
– Három forgalmista váltotta egymást. A Kiss Lajos bácsi 

volt az egyik forgalmista, a másik a Samu Pista bácsi, a harma-
dik forgalmista pedig egy sárvári fiatalember volt, Nagy Lajos-
nak hívták. Őmellettük még egy Pál Sándor és egy Romhányi 
Imre nevű váltókezelő is dolgozott az állomáson. Én akkor 
Hosszúperesztegen a termelőszövetkezetben könyvelőként dol-
goztam.

– Nem érezték úgy Ilus néniék, hogy el vannak zárva a falu-
tól? Hiszen az állomás elég messze volt?

– Nem okozott különösebb gondot. Talán csak akkor jelentett 
problémát, amikor a gyerekek iskolába jártak, és messze volt az 
iskola. Később már volt egy-egy buszjárat, de a busz gyakran 
késett, így aztán megtörtént, hogy stoppal mentek a kislányok az 
iskolába. Emlékszem, volt egy alkalom, amikor egy rendőrau-
tót sikerült lestoppolni, ami készségesen elvitte őket az iskolába. 
Volt nagy csodálkozás, amikor a gyerekek kiszálltak a rendőrau-
tóból az iskola előtt. 

Mindemellett azért sem éreztük annyira elzárva magunkat a 
falubeliektől, mert elég nagy forgalma volt az állomásnak, jöt-
tek-mentek az emberek, mindig volt alkalmunk szót váltani ve-
lük. Néha még egy-egy híres ember is megfordult nálunk, mint 
például Moldova György író. Közvetlen volt és barátságos, em-
lékszem, jóízűen evett a pogácsából, amit az anyósom sütött. 

– Úgy tudom, Karcsi bácsinak egy időben kellemetlenségei is 
adódtak az állomáson bizonyos történések miatt.

– Igen. A 60-as években többször is előfordult, hogy a rend-
őrök disszidenseket fogtak el a környéken, és az állomás épü-
letébe hozták őket. Előfordult, hogy fegyvert is találtak náluk. 

Egyszer nagyon megijedt Karcsi bácsi, amikor a hivatali szobá-
val szomszédos szobában őriztek egy szökevényt, aki felemelt 
kézzel állt ott, és amikor Karcsi bácsi a szobába benyitva így ta-
lálta, azt hitte, rá akar támadni. Hamarosan véget is vetett az ál-
lomás épületének ilyen célokra való felhasználásával. Félt, hogy 
esetleg még tanúskodni is hívják a disszidálási ügyekben.

– Annak ellenére, hogy nagy forgalma volt a vasútvonalnak, 
1975 tavaszán mégis megszüntették. Hogyan fogadta ezt a csa-
lád, és hogyan fogadta az utazóközönség?

– A családunk már készült a vasútvonal bezárására, elkezdtük 
a faluban felújítani a jelenlegi lakásunkat, így nem ért bennün-
ket váratlanul a vonal megszüntetése. Karcsi bácsi a celldömöl-
ki vasútállomáson folytatta a munkát, ami persze már közel sem 
volt annyira családias, mint Sitkén. Sokat emlegette a sitkei ál-

lomáson eltöltött éveket. Az utazóközönség is sajnálta a vasút-
vonalat. Emlékszem, Szajkon élt egy idős plébános, aki az utol-
só járatot tárogatószóval búcsúztatta el.

Mindig fájdalmas egy-egy meglévő létesítménynek a felszá-
molása. Ma a sűrű buszjáratok megkönnyítik az utazást, a busz-
megállók is közelebb vannak. Sokszor mesélte édesanyám, hogy 
amikor gyerekek voltak, télen milyen hófalak között mentek a 
sitkei állomásra, hogy eljussanak Sárvárra az iskolába. A havon 
a nagyapám szokta átvinni őket a hátán. Mire az állomásra értek, 
csuromvizes volt a cipőjük, harisnyájuk. De azt is mesélte, hogy 
mennyit nevettek, viccelődtek, amikor csapatostól mentek az ál-
lomásra, és vitték Sárvárra a piacra, amit megtermeltek. Akkor 
ez volt a mindennapi élet.

– A családból követi-e valaki Karcsi bácsi példáját?
– Igen. Két lányom közül a nagyobbik, Ili több vasúti végzett-

séget is szerzett, jelenleg Szombathelyen dolgozik pénztárvizs-
gálóként. 

– Ilus néni mivel tölti a napjait? Látva a szép terítőket, gondo-
lom, részt vesz a kézimunka kör alkalmain.

– Igen. Szívesen járok a kézimunka körbe, emellett el szok-
tam menni a nyugdíjas klubba is. Gyakran jönnek a gyereke-
im és az unokáim is, és ha marad még időm, szívesen olvasok. 
Gyorsan telnek a napok. Várom a tavaszt, a jó időt. Talán nem 
lesz hosszú a tél.

– Azt hiszem, ebben sokan reménykedünk. Ilus néninek egész-
ségben, vidámságban eltöltött napokat kívánok, köszönöm a be-
szélgetést.

Dr. Nagy Erika

A 100 éve létesített zalabéri vasúthoz fűződő emlékek
Beszélgetés Kocsi Károlynéval a vasútállomáson eltöltött évekről

Vasutas családok találkozója a vasútállomás előtt. 
A képen balról a negyedik Kocsi Károlyné

Kocsi Károly állomásfőnök (középen)
Ódor Károly és Toldi László társaságában.



sitkei hírek  __________________________________________________________________________________  13 

Amikor elkezdtem a kutatást, akkor 
szülőfalum, Zalavég kapcsán talál-
koztam először a Sitkey család em-
lékeivel. Miután egyre több és több 
adatot sikerült találni a családra vo-
natkozóan, egy hatalmas adatbá-
zis birtokába jutottam. Ez jelenleg 
több ezer adatot tartalmaz a 12. szá-
zadtól a 18. századig, tartalmazza a 

Sitkey család által birtokolt telepü-
lések szinte teljes középkori és török 
kori történetét. Ebből az adatbázisból 
szemezgettem az eddigiek során „Ér-
dekességek a Sitkey család történeté-
ből” címmel a Sitkei Hírekben. 

Ennek a hatalmas anyagnak a birto-
kában merült fel, hogy meg kellene 
írni belőle Sitke történetét, de eddig 
sajnos valahogy nem valósult meg a 
dolog. Ennek a leendő munkának az 
általam elképzelt alapjait szeretném 
itt bemutatni. 

Elöljáróban annyit mindenképpen 
le kell szögezni, hogy ez a történet 
nem írható meg úgy, hogy kimarad-
nak belőle a szomszédos, egykor Sit-
ke birtokközponthoz tartozó telepü-
lések mint Tokorcs, Bajt, Inta(háza), 

Battyán és más kisebb puszták, va-
lamint részben a távolabbi birtokok. 
A következőkben néhány mondatban 
megpróbálom összefoglalni azokat a 
jelentős eseményeket, amelyek köré 
fel lehet építeni a falutörténetet.

Sitke már az őskor korai időszaká-
tól kezdve lakott terület volt. A ró-
mai kor hatalmas fellendülést hozott 
a környéknek, amikor virágzó tele-
püléshálózat jött létre a falu terüle-
tén. (Sajnos teljes körű régészeti fel-
tárás hiányában eddig csak különbö-
ző véletlen leletek kerültek elő.) A 
honfoglaló magyarság megtelepedé-
se nem lehet véletlen a környéken, 
mivel előszeretettel telepedtek le ró-
mai telepek közelében. 

Vas megye középső területein a kró-
nikák szerint Bulcsú vezér törzse tele-
pedett le, velük lehetett kapcsolatban az 
a nemzetség, amelynek leszármazotta-
it Ják nemzetség néven ismerünk. En-
nek a nemzetségnek az ősi birtoka, talán 
első központja volt Sitke. A nemzetség 
dicsősége az írott források előtti időkre 
esik, ezért csak halvány sejtésünk lehet 
tetteikről, birtokaik nagyságáról. 

Sitke első írásos említése egyben 
a későbbi Sitkey család első említé-
se is, akik felosztották egymás kö-
zött őseik birtokait. Már ekkor kiala-
kult az a 20. századig fennálló rend-
szer, hogy Sitke egy nagyobb birtok-
csoport központi helysége, a birtokos 
család állandó lakóhelye. Ezt a hely-
zetet a Sitkey család két ágra történő 
szétválása és a birtokok idegen kézre 
kerülése sem módosította. 

A 13. század elejétől kezdve Sitke 
komoly fejlődésnek indult. Két temp-
loma épült, amelyek majd pápai bú-
csúengedélyt is kapnak, valószínű-
leg ősi (még az írásbeliség megjele-
nése előtti) időktől vásártartási en-
gedélye volt, a faluban lakó nemesek 

pedig erődített kastélyokat építettek 
maguknak.

Sajnos Sitke annyiban hátrányos 
helyzetben volt, hogy szomszédai 
mind jelentős birtokosok voltak, így 
nem tudták birtokaik nagyságát nö-
velni, ezzel nem tudtak egy igazi ura-
dalmi központot létrehozni itt. Aka-
dályozta a falu fejlődését Sárvár kö-
zelsége is, ami jelentős erőfölénye 
révén várossá vált, Sitke pedig meg-
maradt faluként. Hátrányos helyze-
tet teremtett az is, hogy a Sitkey csa-
lád sem tudott soha az országos ne-
messég sorai közé jutni. Többször is 
lehetőségük lett volna erre, de vala-
hogy mindig elakadt a folyamat, így 
megmaradtak a tekintélyes megyei 
nemesség szintjén.

Amikor a 17. században a Sitkey-
javak az Esterházy családtól a 
Felsőbüki Nagy család birtokába ke-
rültek, visszaállt a régi helyzet, Sit-
kéről kormányozták a birtokaikat és 
felépítették a régi erődítményből a 
kastélyukat. (Sajnos a család irattára 
megsemmisült az idők folyamán, így 
rengeteg értékes irat elveszett, de re-
konstruálható a falutörténet.)

Annyiban könnyű helyzetben vagyok, 
hogy annak idején Szenttamási Babos 
Lajos írt egy kiváló történeti munkát 
Sitke történetéből, amit a 18-20. század 
viszonyaira vonatkozóan szó szerint fel 
kívánok használni. Csak az újabb kuta-
tások és tudományos eredmények ke-
rülnek feldolgozásra, valamint a közel-
múlt történetét szükséges megírni.

Remélhetőleg sikerül végrehajta-
ni az elhatározást és megoldani a fel-
adatot, így mihamarabb olvasható 
lesz Sitke története. 

                             Ruzsa Károly

Előhangok Sitke történetének összegzéséhez

Sitke község címere

Sokan segítettek a hó eltakarításban
Az idei évben a sok lehullott hó többször is próbára tette 
községünk lakosainak türelmét. Annak ellenére, hogy 
próbáltunk mindent megtenni azért, hogy minél kevesebb 
bosszúságot okozzon a zord időjárás, voltak fennakadások. 
A hó eltakarítási munkákban sokan segítettek. Voltak, 
akik kérésre segítettek a temető, a járdák, buszvárók hó 
mentesítésében. Akadtak olyanok is, akik önszántukból 

kezdték el takarítani a közterületeket. De meg kell említeni 
azokat is, akik az idős, vagy éppen nem itthon tartózkodó 
szomszéd háza előtt szórták el a havat.

Bármely módon segítettek is, ezúton szeretném 
megköszönni önzetlen munkájukat Sitke Község Képviselő-
testülete nevében.

Hasonló összefogásra számítunk a falu szépítését célzó  
valamennyi megmozdulásunkon!                         

Morgós István polgármester
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Az 1970-es évek derekán a Sitkei Citerazenekar sikert si-
kerre halmozott. Hazai meghívások, minősítő versenyeken 
elért elismerések, külföldi szereplések fémjelezték az 1966-
ban alakult zenekart.

A sikerek fényében csak kevesen figyeltek fel arra a három 
középiskolás sitkei fiúra, akik a Kőszegi Hámán Kató Mező-
gazdasági Szakközépiskolában bontogatták szárnyaikat.

Németh Ottó, Polgár Miklós és Poós Ferenc egy időben 
került Kőszegre a Hámán Kató Mezőgazdasági Szakközép-

iskolába. Galántai Antalné népművelő nevelőtanár fülébe is 
eljutott, hogy sitkei tanulók érkeztek az iskolába. Az első ta-
lálkozásukon rögtön nekik is szegezte a kérdést, hogy tud-
nak-e citerázni, mert hát a sitkei citerázás híre Kőszegre is 
eljutott. Természetesen a válasz egyértelmű igen volt, mert 
őket Lábodi tanár úr megtanította a pengetés művészetére. 
(Csak zárójelben jegyzem meg, hogy valamikor a falvakban 
az irodalom szakos tanár színjátszó csoportot szervezett, a 
testnevelő sportegyesületet vezetett, az ének-zene szakos ta-
nár pedig énekkart, zenekart foglalkoztatott. Így volt ez Sit-
kén is. Lukács Lajos igazgató úr a színjátszókkal foglalko-
zott, Baranyai László tanár úr kiválóan sportolt és ő volt a 
sportegyesület elnöke, Nagy Jenő tanár úr igazgatta a kultú-
rotthont, mellette hegedült, némi túlzással a fél falut meg-
tanította hegedülni, Lábodi Zoltán tanár úr megalakította a 
Sitkei Citerazenekart és az iskolában az utánpótlásról is gon-
doskodott. Lámpások voltak Ők, igazi lámpásai a falusi kö-
zösségnek!)

A Sitkei Állami Általános Iskolában edződött Németh Ot-
tónak, Polgár Miklósnak és Poós Ferencnek is jó ajánlólevél 
volt Lábodi Zoltán személye. Mindhárom tanulónak volt sa-
ját citerája is, amelyeket nem más, mint a híres alföldi mes-
ter, Tuka Zsigmond készítette a szülők anyagi áldozatvállalá-
sával. Galántai Antalné vezetésével hamar elkezdődtek a pró-
bák, először csak a három sitkei fiúval. A próbákat fellépé-
sek követték, hímzett ruhákat is kaptak. Nem múlt el iskolai 
rendezvény a citerások szereplése nélkül. Először csak önál-
lóan – Tatár Miklós köcsögdudással kiegészülve –, majd ké-
sőbb az iskola leánykórusával együtt szerepeltek. A sikerek 
túljutottak az iskola falain és jöttek a városi meghívások és az 
elismerések is. Minősítő versenyeken is szerepeltek. A legfé-

nyesebb sikert 1977. március 21-én érték el. A Városi Kultu-
rális Seregszemlén a Rendező Bizottság „Ezüst Minősítését” 
érdemelték ki. 

Az amatőr művészeti seregszemléről a Vas Népe terjedel-
mes cikkben tudósított. 

Egyszer viszont mindennek vége szakad, a boldog diák-
éveknek is. A fiúk érettségi bizonyítvánnyal a kezükben el-
indultak a nagy életbe. Hárman három irányba mentek és 
ezzel a zenei pálya véget ért, csak az emlékek maradtak 
meg és néhány tárgyjutalom és megfakult fénykép.

Szép évek voltak a középiskolás évek – fogalmazta meg 
visszaemlékezéseit Poós Ferenc. Szerettük a zenét, szeretett 
bennünk a közönség. A citerázás egyidejűleg jelentette a sza-
badidő hasznos eltöltését, maradandó élményeket nyújtott és 
belső feltöltődést adott. Hazatérve Sitkére foglalkoztatott a 
gondolat, hogy bekapcsolódok a Sitkei Citerazenekar munká-
jába, de akkor nem sok esélyt láttam a csapatba kerülésre. A 
citerám és a lúdtollak, amelyekkel a húrokat pengettem, ma is 
megvannak. Nosztalgiából néha-néha előveszem a hangszere-

met és eljátszom a Sárgát virágzik a repce, a Rámás csizmát 
visel a babám…. vagy A csitári hegyek alatt….kezdetű da-
lokat, amelyeket rendszeresen eljátszottunk fellépéseink so-
rán... vastaps kíséretében Kőszegen, abban a kedves kis vasi 
városban.

                                                            Kiss László

III. Nosztalgia Kupa
asztalitenisz verseny

Harmadik alkalommal lett meghirdetve községünkben az 
asztalitenisz házi bajnokság. Remélhetőleg csak a zord idő-
járás volt az oka, hogy kevesen adták le nevezésüket. A ver-
senybíróság ennek ellenére úgy döntött, hogy a verseny le-
bonyolításra kerül. 2013. év felnőtt bajnoka Jenei András 
lett, az ifjúsági kategóriában Kocsis Barnabás vehette át a 
kupát Morgós István polgármester úrtól.

Reméljük, jövőre többen használják ki a lehetőséget, hogy 
egy kicsit mozogjanak!

Gróf  Lászlóné

Az ezüstérmes citerások

A citerazenekar az iskola leánykórusával a Városi Kulturális 
Seregszemlén

A három sitkei citerás: 
Polgár Miklós, Németh Ottó és Poós Ferenc
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Nemzetközi petanque verseny a 
Kastélyfogadóban
Nyolcadszor rendezte meg a Farsang Kupa nemzetkö-

zi triplett és duplett petanque csapatversenyt a Kastély-
fogadó és a Sárvári Sakk Club Petanque szakosztálya.

A sárvári sportolókon kívül Darvasról, Veszprémből, 
Győrből, Szigetszentmiklósról, sőt Szlovákiából, Po-
zsonyból és Losoncról is érkeztek versenyzők Sitkére, 
a Kastélyfogadóba.

Az első napi triplettversenyen 18 (54 fő), másnap a 
duplettek megmérettetésén 17 (34 fő) egység indult. 
Mindkét viadal csoportmérkőzésekkel kezdődött, majd 
a legjobb nyolc egyenes kieséses rendszerben küzdött 
tovább a helyezésekért. A versenyek fölényes sárvári si-
kerrel zárultak

A kastélyfogadó hatalmas pincéjében kialakított 
petanque pályák ismét jó célt szolgáltak, télen is biztosí-
tották a sportolást, a szabadidő hasznos eltöltését.

                                                                szerk.

Tekézőinktől várjuk a további 
sportszerű helytállást

Közel fél évtizede, hogy magalakult a Kápolná-
ért Kulturális és Sportegyesület Tekeszakosztálya. A 
szakosztályban folyó munkáról az évforduló kapcsán, 
majd biztosan esik szó. Az ilyenkor szokásos beszámo-
lón a tekesport képviselői, vezetői számot adhatnak az 
elmúlt évek tevékenységéről. Bizonyára érvelni tud-
nak amellett, hogy a névadó szponzor, továbbá a Bo-
rostyánkert Vendéglő és Sitke Község Önkormányza-
ta jól dönt, ha anyagilag is támogatja a tekézőket  . A 
szakosztály számot adhat arról is, hogy milyen a szak-
mai munka színvonala, milyen ütemben folyik az után-
pótlás nevelés, hogy megfelelő módon népszerűsítik-e 
sportágukat. Azt szokták mondani, hogy az eredmé-
nyek önmagukért beszélnek. Lássuk, hogy szerepel-
nek sportolóink a 2012-2013. évi megyei I. osztályú 
bajnokságban. Sitke csapata a tizenötös mezőnyben a 
18. forduló után 27 ponttal,13 győzelemmel, 1 döntet-
lennel és 4 vereséggel az előkelő negyedik helyen áll. 
Csapatunkat Herény, Ják és Vép előzi meg és 3 ponttal 
lemaradva Szentgotthárd II. követi. A csapat a bajnoki 
mérkőzéseken túl, részt vett kupákon, meghívásos tor-
nákon, melyeken szintén figyelemre méltó eredménye-
ket ért el. A játékosokról az elkövetkező fordulókban 
várjuk a további helytállást, a versenyekre való sport-
szerű felkészülést és újabb sikereket

                                                   

Molnár Tibor nyerte 
az Újév Kupát
Tizennyolc csapat vett részt a Borostyánkert Tekézőben 
rendezett Újév Kupa 4 fős tekeversenyen. A csapatok 
közül Sitke I. gárdája - Molnár Tibor, Molnár Gábor, 
Viczmándi Ervin, Orbán Csongor - bizonyult a 
legjobbnak 978 fával az egyaránt 947 fát ütő Sárvári 
Kékgolyó és Laguna előtt. Az egyéni versenyt Molnár 
Tibor (Sitke I.) nyerte 275 fával, második helyet Hajas 
András (Sitke II.) szerezte meg, a harmadikat Németh 
Herbert (Royal) 253 fával.               Szerk.

A Linka Baráti Társaság első, 
Sitke második lett a Halhatatlanok 
labdarúgó tornáján

Szombathelyen a Simon István utcai Általános 
Iskolában rendezett öregfiúk labdarúgó tornáján a 
házigazda Linka Baráti Társaság diadalmaskodott. A 
szombathelyiek mindhárom mérkőzésüket megnyerték, 
ezzel megérdemelten léphettek a dobogó legmagasabb 
fokára. Sitke második, Misefa a harmadik, Nagykapornak 
a negyedik helyen zárta a 35 éven felüliek találkozóját. A 
foci után természetesen nem maradt el a közös vacsora, 
beszélgetés, amely tovább erősítette az évek során 
kialakult sportbaráti kapcsolatokat. A négy csapat a 
megszokottak szerint folytatja az évet, májusban Misefán, 
szeptemberben pedig Sitkén csapnak össze.           Szerk.

Sitke megyei I. osztályú tekecsapata: Felső sor balról-
jobbra Kopácsi Sándor, Orbán Csongor, Palkovits 
Péter, Kovács Zoltán, Bejczi Tamás. Alsó sor. Hajas 
András, Horváth Ádám, Lőrincz László edző, Viczmándi 
Ervin, Molnár Tibor. (A képről hiányzik Molnár Gábor 
és Germán Ervin támogató.) 

A verseny 1–3. helyezettje az NB III-as bajnokságba 
kerül, amelyre a hátralévő mérkőzések alapján a sitkei 
csapatnak is van esélye. 

Kiss László
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Január 20-án kezdődött a tavaszi felkészülés labdarúgóink szá-
mára. Az öltöző épületén végzett korszerűsítési munkálatok, de 
leginkább a zord időjárás miatt tornacsarnokba kényszerültek 
játékosaink. Heti 2 órában jó hangulatú foglalkozásokkal pó-
tolták az előre tervezett, de sorra elmaradt edzőmérkőzéseket. 
A megalakulás óta nem volt rá példa, hogy edzőmérkőzés nél-
kül kezdett volna bajnokságot csapatunk, bár példa nélkül való 
a bajnokság korai március 2. kezdése is. Természetesen ez sem-
mire sem lehet kifogás, hisz a többi csapat is hasonló gondokkal 
küzdött a felkészülés során. Játékoskeretünkben változás tör-
tént, a közép pálya egyik meghatározó játékosa Kovács Krisz-
tián Vönöckre, míg Szalai Dávid Ikervárra igazolt. Személyük-
ben két tehetséges focistát veszítettünk, de játékoskeretünk al-
kalmas arra, hogy némi átszervezéssel helyüket pótoljuk. A re-
mek őszi szereplést nehéz lesz túlszárnyalni, a kiharcolt pozíci-
ót megőrizni, hisz a rivális csapatok erősödtek. Bizakodásra ad 
okot az ősszel kialakult csapat egység, amely nehéz mérkőzése-
ken is győzelemhez is segítheti együttesünket. Érkező játékos-
ról is beszámolhatunk a felnőtt keretben. Komáromi Attila sze-
mélyében „régi-új” játékost köszönthetünk, aki Gércéről iga-
zolt vissza hozzánk. Attila fiatal tehetséges, több poszton bevet-
hető játékos reméljük hasznos tagja lesz csapatunknak.

Az ifjúsági csapatnál is történtek örömteli változások. Bővült 
tovább fiatalodott a keret, hisz első igazolással Kelemen Dániel, 
Pethő Norbert, Szabó Marcel, Hajas Szilárd, míg átigazolással 
Toldi Ádám érkezett. Nagy gondot oldhat meg a fiatalok érke-
zése, hiszen az ifi csapat állandó létszámhiánnyal küzdött. Hor-

váth Gábor edző feladata lesz az ő beépítésük, hogy a túlkoros 
játékosok kiváltása ne menjen az eredmény rovására.

A TAO pályázatnak, Kápolnáért Kulturális és Sport Egyesü-
letnek, Sitke Község Önkormányzatának köszönhetően a ta-
vaszi rajtot megszépült öltözővel, új sportfelszereléssel gazda-

godva kezdhetik játékosaink. Rajtuk a sor, hogy lelkes játékkal 
mondjanak köszönetet a sok támogatásért!

HAJRÁ SITKE!
                                                                      Németh Attila

Tavaszi rajt a megyei II. osztályú 
labdarúgó bajnokságban

A csapategységre lehet építeni
az eredményes szereplést

A Kápolnáért Kulturális és Sportegyesület ingyenes lapja w Megjelenik negyedévenként w Felelős kiadó: Kovács Ferenc elnök 
Főszerkesztő: Kiss László w Főszerkesztő-helyettes: Gróf Lászlóné  w Szerkesztők: Germánné Cseszkó Blanka, Kondics Erika,

dr. Nagy Erika, Szép Orsolya w Szerkesztőség postacíme: 9671 Sitke, József A. u. 1. w Internet: www.sitke.hu
 Készült: Sárvár, Újsziget-rota

A labdarúgó bajnokság őszi 
végeredménye

SPORT v SPORT v SPORT

Megyei II. osztályú labdarúgó bajnokság 
tavaszi sorsolása
Sitke mérkőzései:
Március   3. 14.30  Mersevát-Sitke
 10.                    Sitke szabadnapos
 17. 15.00     Sitke-Simaság
 24. 15.00     Ikervár-Sitke
 31. 15.00        Sitke-Ölbő
Április   7.  16.00        Gérce-Sitke
 14.   16.00       Sitke-Szeleste
 21.   16.00        Ostffyasszonyfa-Sitke
 28.   16.00        Sitke- Szergény
Május   5.     16.30        Jákfa-Sitke
 12.   16.30         Sitke-Kenyeri
 19.   17.00        Csénye-Sitke
 26.   17.00        Sitke-Pecöl
Június   2.   17.00           Bő-Sitke
   9.  17.00           Sitke-Kemenesalja
Az ifjúsági csapat mérkőzései kettő órával a felnőtt 
mérkőzések előtt kezdődnek.


